
CO JE NAŠÍM ÚKOLEM V NEKLIDNÉ DOBĚ? 

 

První čtení: 

 

Kéž mají stále takové srdce, aby se mě báli po všechny dny a dbali na všechny mé 

příkazy, aby se jim i jejich synům vždycky vedlo dobře. (…) Bedlivě dodržujte, co vám 

přikázal Hospodin, váš Bůh, neuchylujte se napravo ani nalevo. (Deuteronomium 

5:29 a 32) 

 

Bratři a sestry, pokoj vám. 

 

Děkuji Vám za pozvání do vašeho sboru. Vím, že jako společenství máte za sebou 

nelehké období, proto bych asi měl přinést hlavně slovo povzbuzení. 

 

Nicméně žijeme v době, kterou můžeme nazvat dobou neklidnou, dobou plnou 

proměn, napětí a nejistot. Několik národů a skupin se dalo do pohybu – a 

z některých se stávají uprchlíci, z nichž mnozí míří za lepším, tedy k nám, do Evropy. 

Na začátku roku se v západní Evropě střílelo na karikaturisty, nejprve v Paříži, pak 

v Kodani. Nabízí se otázka: Kde to bude příště? 

 

V průběhu roku vyrazila v Drážďanech a v Mnichově do ulic nespokojená doposud 

„mlčící většina“ Němců – připadají si jako cizinci ve vlastní zemi. A aktuálně to 

včera bylo i v naší zemi, v Praze. 

 

V Libyi, Egyptě, Iráku, Sýrii, v Afghanistánu a na Ukrajině probíhají buď občanské 

války, nebo války kmenů, nebo války povstalců. 

 

Aby toho nebylo málo, tak připomenu skandály v naší zemi – soudcům stát dluží na 

platech asi 4 miliardy, ztratily se strategické zásoby české ropy za mnoho miliard 

korun, soukromé sklady, které hlídají vojenskou munici, jsou v naprostém nepořádku, 

zloději jsou propouštěni, tunel Blanka je příkladem vysoce sofistikované zlodějny, 

lidé s rozumným názorem jsou zesměšňováni, perverze se vydává za umění…, jeden 

si říká: Co se to vlastně děje?! 

 

Zdá se, že relativní klid a mír, který v Evropě trval neuvěřitelných 70 let, definitivně 

končí. A my se ocitáme uprostřed toho dění. Vypadá to tak, že nejsme připraveni. 

 

Domnívám se, že právě v takové době je velice důležité pojmenovat naše obavy a 

snažit se uchopit problémy, kterým možná ani moc nerozumíme, ale přesto se nás 

týkají. 

 

Co ve vás v poslední době vyvolává největší obavy? A proč právě to? 

 

Co myslíte, dotknou se nás popisované události? Jak? 

Co to ovlivní v našem životě? 



Položil jsem vám hodně zneklidňující otázky, ale slibuji, že dnešní slovo nebude 

depresivní, přesto, že to tak zpočátku bude vypadat. 

 

Základem dnešního kázání jsou Ježíšova slova z Matoušova evangelia 24:4-13 

 

Ježíš jim odpověděl: „Mějte se na pozoru, aby vás někdo nesvedl. Neboť mnozí 

přijdou v mém jménu a budou říkat `já jsem Mesiáš´ a svedou mnohé. Budete slyšet 

válečný ryk a zvěsti o válkách; hleďte, abyste se nelekali. Musí to být, ale to ještě není 

konec. Povstane národ proti národu a království proti království, bude hlad a 

zemětřesení na mnoha místech. Ale to vše bude teprve začátek bolestí. Tehdy vás 

budou vydávat v soužení i na smrt a všechny národy vás budou nenávidět pro mé 

jméno. A tehdy mnozí odpadnou a navzájem se budou zrazovat a jedni druhé 

nenávidět; povstanou lživí proroci a mnohé svedou, a protože se rozmůže nepravost, 

vychladne láska mnohých. Ale kdo vytrvá až do konce, bude spasen. 

 

Veršům, které zazněly, se někdy říká „malá apokalypsa“. A mnozí je neradi čtou. 

Ostatně – číst si o válce, utrpení, zradě a soužení není nikdy nic hezkého. 

 

V těchto slovech jde o Ježíšovo varování. Slova navazují na předpověď o pádu 

Jeruzaléma a zničení chrámu. Zároveň platí, že jako mnohá jiná proroctví, i tato jsou 

v jistém smyslu univerzální a platná prakticky pro každou neklidnou dobu.  

 

Promlouvala k Božímu lidu v minulosti, a i nám mohou přinést poučení a můžeme 

pomocí nich hledat, jak se v takových dobách zachovat. Pro nás tedy slova 

popisují situaci, která bude předcházet posledním věcem. 

 

Zcela upřímně, na první pohled to není příliš povzbudivé čtení – rozpad hodnot, 

vztahů, morálky, zákona, narušení přirozeného řádu věcí, katastrofy, 

podvody… Jeden by z toho mohl mít akorát tak depresi. Jako by nestačilo to, že nás 

čas od času potkají problémy: ztrácíme blízké, přicházíme o práci, někdy zápasíme 

s financemi, máme rozkoly v rodině, někdy si nerozumíme v církvi a i tady se nám 

rozpadají vztahy… 

 

Porozumět složitému pletivu mezilidských vztahů nikdy nebylo a ani dnes není 

jednoduché. Za velký problém považuji to, že i když se svět globalizuje a medializuje 

– přesto všechno se pro nás vztahy ve skutečnosti stále více odlidšťují a 

anonymizují. 

 

Mluvíme sice o tom, že žijeme v globální vesnici, ale ve skutečnosti se čím dál 

rychleji stáváme součástí anonymního davu. Nebezpečí dnešní doby je v tom, že se 

začínají vytrácet opravdové, láskyplné, nezištné, pevné vztahy. Obyčejnou 

společnou dětskou hru nahrazují hry počítačové; místo osobního sdílení a 

společenství si pouštíme internetové promluvy kazatelů či globální konference; 

přátelské diskuse, v nichž vždycky hrála přítomnost druhého důležitou roli, jsme 

vyměnili za facebook nebo twitter nebo SMS. 



Máme pocit komunikace a spojení, ale ve skutečnosti se nám i ti nejbližší rozpouštějí 

v záplavě všech ostatních. Jsou jenom jednou položkou ve skupině ostatních. A 

přestávají nám být blízcí. (Ostatně i na internetu mnozí vystupují anonymně pod 

pseudonymy zvanými „nicky“).  

 

Všimněme si, že do jisté míry i politici (a jejich úředníci) rozhodují anonymně – stala 

se spousta chyb a nikdo neví, kdo konkrétní za ně může. Anonymita nahrává 

udavačství, utrhačství, davové hysterii, nenávisti, násilí, a v posledku i 

systematické likvidaci. Anonymita často stírá ostré hranice mezi pachatelem, obětí 

a přihlížejícími, mezi trpícími jedinci a mlčící většinou, mezi trpící skupinou a 

strůjcem tohoto utrpení. Anonymita je skvělým podhoubím pro překročení nejen 

mezí obecné slušnosti, nýbrž hranic prakticky jakýchkoliv. Je nahrávkou na 

nezodpovědnost, na selhání, na hřích. Snad i proto je bezejmennost tak často 

doprovázena svou věrnou družkou bezzákonností. 

 

Pro nás je v takových dobách důležité se ptát: Jaká je naše úloha, co máme a co 

můžeme jako křesťané v takových dobách vlastně dělat? Jak byste vy sami za sebe 

odpověděli?  
 

Na tuhle otázku odpovídal studentům v období druhé světové války C. S. Lewis, 

který se snažil vysvětlit, že právě v takových neklidných dobách je smysluplné 

studovat a připravovat se na budoucnost. Proč? Protože válka, konflikt, chaos, 

jednoho dne skončí a pak bude potřeba jít nějak smysluplně dál. Už před ním 

tuhle moudrost uplatnili například učitelé židovských dětí v Terezíně, Osvětimi a 

dalších ghettech a táborech, kteří se snažili děti něco naučit, něco jim předat, 

vzdělávat je. I díky těmto dětem později povstal a udržel se novodobý stát Izrael. 

 

Ostatně naše otázka – Co dělat v neklidných dobách? – není novodobá. Už 

reformátor Martin Luther na podobnou otázku, co by udělal, kdyby se dozvěděl, že 

konec světa nastane zítra, odpověděl: „Šel bych zasadit růži (jiný pramen říká, že by 

šel zasadit jabloň – což mi přijde ještě symboličtější, protože jabloň má 

dlouhodobější život a vyjadřuje víru v budoucnost).“  

 

Co tedy můžeme jako ti, kdo patří Pánu Ježíši Kristu dělat v neklidných dobách, 

které se na nás tak naléhavě hrnou? 

 

Začal bych od konce toho dnešního čteného textu a pokusím se v těch nehezkých 

prognózách lidstva najít východisko: 

 

 kdo vytrvá až do konce, bude spasen 

Ježíš nás zve k vytrvalosti a zároveň nám dává zaslíbení jisté záchrany. Ten, kdo je 

ve věcech vytrvalý, je také věrný svému rozhodnutí. A ty sám si odpověz na 

otázku, jaké bylo to tvoje životní rozhodnutí: Vsadil jsi život na naději v Ježíši 

Kristu? Důvěřuješ Boží milosti ať se děje, co se děje? 

 



 protože se rozmůže nepravost, vychladne láska mnohých 

Nepravosti se dá vzdorovat jediným možným způsobem – čestností. Čestnost 

v sobě zahrnuje pravdivost a poctivost. Dříve čest patřila ve společnosti k vysoko 

ceněným hodnotám. Možná je na nás, abychom ji tam dnes vrátili. 

 

Pokud jde o lásku, pak aby nevychládala, je potřeba o ni pečovat. Když si někdy 

pročítám tu známou pasáž o lásce z prvního listu Korintským, tak si pro sebe všechny 

ty charakteristiky lásky shrnuji do jediného slova: láska je PEVNÁ, 

NEOTŘESITELNÁ jako skála. 

 

 povstanou lživí proroci a mnohé svedou… A s tím souvisí i úvodní slovo: 

…mnozí přijdou v mém jménu a budou říkat `já jsem Mesiáš´ a svedou mnohé 

Víme, že mnozí lživí proroci již povstali – různé sekty, političtí vůdcové… Proti 

falešným proroctvím je jediná účinná obrana – dobrá znalost Božího slova, znalost 

skutečných Božích zaslíbení. Nakonec i apoštol Pavel nám říká, abychom 

„nechodili nad to, co je psáno“. Co to znamená? Že každé proroctví má být 

poměřováno a rozsuzováno Božím slovem, ne naopak. 

 

Falzum poznáte jedině tehdy, když budete velmi důvěrně znát originál. Jak blízko 

jsi Ježíši? Je tvůj vztah k němu opravdu tak blízký, že tě nikdo jiný nesvede někam 

jinam? 

 

 mnozí odpadnou a navzájem se budou zrazovat a jedni druhé nenávidět 

Proti odpadnutí lze bojovat jednak zakotvením ve společenství – zde mohu pro 

druhé vytvářet a sám dostávat dobré zázemí, vzájemně a se zájmem o sebe pečovat, 

vytvářet bezpečný prostor. A také jasným vyznáním, komu patří můj život. 

 

(Představte si, že byste měli minutu, možná dvě, abyste někomu mohli říct, v co 

vlastně věříte. Víte, co se mi už mnohokrát osvědčilo? Apoštolské vyznání víry – je 

v něm v několika málo větách shrnuta víra a evangelium. Jako odpověď je plně 

dostačující a rozvést se dá vždycky.)  

 

Proti zradě se mohu postavit VĚRNOSTÍ – což znamená, že dodržím slovo, i 

kdybych na tom měl momentálně tratit. Nenávist mohu přemoci přijetím a 

odpuštěním. Mnohdy ji tím mohu zastavit. I proto je potřeba se učit a dělat kroky 

smíření. 

 

 …vás budou vydávat v soužení i na smrt a všechny národy vás budou nenávidět 

pro mé jméno… 

Tomuhle slovu se vyhýbají všichni zvěstovatelé evangelia prosperity, protože nás 

slovo vrací do tvrdé reality života – často ti, kdo jsou poctiví věřící, laskaví, 

bohabojní lidé, trpí. A když se začnou vršit ve společnosti problémy, začnou být 

právě následovníci Krista v nenávisti. Proč? Nejspíš proto, že se pro své čestné a 

poctivé jednání stávají černým svědomím druhých.  

 



 Budete slyšet válečný ryk a zvěsti o válkách (…) Povstane národ proti národu a 

království proti království, bude hlad a zemětřesení na mnoha místech… 

V mém dětství nás strašili válkou, dost často jadernou. Pamatuji si, jak jsme 

nacvičovali protichemickou a protibiologickou ochranu a po škole běhali 

v plynových maskách s chobotem. Připadal jsem si tak trochu jako gumové slůně. 

Dnes je ta nejbližší skutečná válka od nás vzdálena nějakých 600km. Probíhá mezi 

dvěma národy, jejichž příslušníci před 70 roky společně s dalšími osvobozovali naší 

zemi. A přesto slýchám (a to i od křesťanů): Do zbraně a na Rusáky! Anebo: Do 

zbraně a na Ukrajince! 

 

Ale víme, proti komu a hlavně za co bychom chtěli bojovat? Víme, co se na východ 

od nás doopravdy děje? Doopravdy věříme tomu, co nám mediálně nabízí jedna nebo 

druhá strana? Víte, já si nejsem jistý, kdo, kde a jak moc je v právu. Vím jenom, že 

už se nikdo nevrací na začátek všech problémů. 

  

Ale jedním jsem si jist – na Ukrajině trpí ti nejobyčejnější lidé, ať už jsou to 

Ukrajinci nebo Rusové. A jedněm i druhým umírají synové. 

 

Otázkou je, čím mohu do takového konfliktu přispět? Co vy myslíte? 

 

V souvislosti s tím se mi vybavuje příběh apoštola Petra, pro kterého poslal 

bohabojný setník Kornelius. Petr mu mohl říct: „Hele, já jsem Žid a ty pohan. Já 

jsem tu doma, ty jsi okupant. Já jsem oběť a ty patříš k uchvatitelům…“ Jenže Petr se 

stal svědkem toho, že Pán Bůh jedná nejenom s ním samotným, ale i s těmito lidmi, 

kteří vlastně patří k nepřátelům jeho národa. A proto dochází k poznání: 

 

Petr se ujal slova: „Nyní skutečně vidím, že Bůh nikomu nestraní, ale v každém 

národě je mu milý ten, kdo v něho věří a činí, co je spravedlivé. To je ta zvěst, kterou 

Bůh poslal synům izraelským, když vyhlásil pokoj v Ježíši Kristu. On je Pánem 

všech…“ (Skutky 10) 

 

To je moje dnešní poslední zastavení – pokusme se mít vždycky na paměti to, že Bůh 

nikomu nestraní, ale v každém národě je mu milý ten, kdo v něho věří a činí, co 

je spravedlivé. Buďme takoví i my a veďme k tomu další generaci. 

 

Ámen. 

 

Závěrečné požehnání: 

Závěr všeho, co jsi slyšel: Boha se boj a jeho přikázání zachovávej; na tom u člověka 

všechno závisí. (Kazatel 12:13) 

 

(Petr Plaňanský, CB Benátky nad Jizerou 13. 9. 2015) 


